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روند افزایشی قیمت نفت سرعت گرفت
قیمت نفت در معاملات روز سه شنبه با سیگنال هایی که از محدودتر شدن 
عرضه مشــاهده می شود و وعده مقامات چینی برای تقویت اقتصاد این کشور، 
برای ســومین روز متوالی افزایش یافت.به گزارش ایســنا، بهای معاملات نفت 
برنت با ۲۲ ســنت معادل ۰.۳ درصد افزایش، به ۸۲ دلار و ۹۶ ســنت در هر 
بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۲۳ سنت معادل 
۰.۳ درصد افزایش، به ۷۸ دلار و ۹۷ ســنت در هر بشکه رسید. هر دو شاخص 
روز گذشته با بیش از دو درصد افزایش بسته شده بودند و به بالاترین حد خود 
از آوریل رسیده بودند.شــاخصهای بازار جهانی نفت تحت تاثیر انتظارات برای 
کاهش بیشتر عرضه از سوی اوپک پلاس، به مدت چهار هفته متوالی، افزایش 
پیدا کرده بودند. بعضی از تحلیلگران می گویند قیمت نفت ممکن است در کوتاه 
مدت، افزایش بیشــتری پیدا کند.ادوارد مویا، تحلیلگر شرکت OANDA در 
ایــن باره گفت: معامله گران انرژی، اعتماد رو به رشــدی پیدا کرده اند که روند 
تحکیم سیاست پولی بانکهای مرکزی جهان به زودی به پایان می رسد و این امر 
می تواند از رشــد اقتصاد جهانی پشتیبانی کند.در بحبوحه روند احیای ضعیف 
دوران پساکرونا، ســران چین که دومین اقتصاد بزرگ جهان و دومین مصرف 
کننده بزرگ جهان اســت، وعده داده اند حمایت سیاستی از اقتصاد را مضاعف 
کنند و به تقویت تقاضای داخلی معطوف شــده اند. با این حال، آمار نامطلوب 
در منطقه یورو و آمریکا، ضعفی که در سراسر اقتصاد جهانی وجود دارد را بارز 
کرد.ســرمایه گذاران انتظار دارند فدرال رزرو آمریکا و بانک مرکزی اروپا هفته 
جــاری، نرخ بهره را یــک چهارم واحد افزایش دهنــد. بنابراین، توجه همه به 
اظهارات جروم پاول، رئیس فدرال رزرو و کریستین لاگارد، رئیس بانک مرکزی 
اروپا درباره افزایش آتی نرخ بهره معطوف خواهد بود.بر اســاس گزارش رویترز، 
آمار هفتگی ذخایر نفت آمریکا بعدازظهر روز سه شنبه از سوی موسسه امریکن 
پترولیوم منتشر میشود. چهار تحلیلگر در نظرسنجی رویترز، برآورد کردند که 
ذخایــر نفت آمریکا در هفته منتهی به ۲۱ ژوییــه، به میزان حدود دو میلیون 

بشکه کاهش پیدا کرده است.

تخفیف صادرات نفت روسیه کمتر می شود

وزارت دارایی روسیه قصد دارد تخفیفی که برای تعیین مالیات برای صادرات 
نفت این کشــور اســتفاده می کند را از ۲۵ دلار فعلی، به ۲۰ دلار در هر بشکه 
کاهش دهد.به گزارش ایســنا، تحریم های غربی که بر سر جنگ اوکراین علیه 
روســیه وضع شده اند از جمله مکانیزم سقف قیمت ۶۰ دلار در هر بشکه برای 
صادرات نفت روســیه و ممنوعیت واردات به اتحادیه اروپا، کرملین را واداشته 
اند تا شــیوه تعیین مالیات فروش نفت را تغییــر دهد.ولادیمیر پوتین، رئیس 
جمهور روســیه در فوریه، قانونی را امضا کرد که تخفیف برای گرید نفتی اورال 
را برای محاســبات مالیاتی را تثبیت کرد.آنتون سیلوآنوف، وزیر دارایی روسیه، 
در مصاحبه با یک ســایت خبری روســی گفت: اکنون تخفیف، ۲۵ دلار در هر 
بشــکه نســبت به نفت برنت اســت. قصد داریم آن را به ۲۰ دلار در هر بشکه 
کاهش دهیم. ما اقدامات بیشتر را برای بهبود محاسبه مالیات برای صادرات نفت 
را بررســی می کنیم.سیلوآنوف درباره اقدامات مورد بررسی توضیحی ندادند اما 
افزود: در قیمت فعلی حدود ۸۰ دلار هر بشکه نفت برنت، این وزارتخانه هشت 
تریلیــون روبل )۸۸.۵ میلیارد دلار( ذخایر نفت و گاز را در ســال ۲۰۲۳ جمع 
آوری خواهد کرد.درآمد نفت و گاز روســیه در شش ماه نخست سال ۲۰۲۳، بر 
مبنای سال به سال ۴۷ درصد کاهش پیدا کرد که به دلیل قیمت پایین تر نفت 
اورال و صادرات کمتر گاز طبیعی بود.وزیر دارایی روســیه گفت: تا پایان سال 
کسری بودجه، حدود دو تا ۲.۵ درصد تولید ناخالص داخلی خواهد بود. ما منابع 
کافی برای تامین مخارج برنامه ریزی داریم.بر اساس گزارش رویترز، در این بین، 
وزارت انرژی روســیه اعلام کرد که این کشور برای مقابله با صادرات غیرقانونی 
سوخت، در حال بررسی محدود کردن تعداد شرکت هایی است که اجازه دارند 

فرآورده های نفتی را صادر کنند.

نقطه هشدار مصرف آب برای تهرانی ها 
احتمال جیره بندی آب بالا رفت 

افزایش دما مصرف روزانه آب شــهر تهران به رکورد بی ســابقه سه میلیارد 
و ۸۰۰ میلیون لیتر در شــبانه روز رســاند که گویای نقطه هشدار برای پایتخت 
نشینان است.به گزارش خبرنگار مهر، هرسال شروع تابستان با چالش های آب و 
برق همراه می شود و همکاری مردم امری الزام آور برای پایداری شبکه های آب و 
برق است تا از این فصل پر چالش عبور کنیم. روز گذشته سخنگوی صنعت برق 
از رکورد جدید تقاضای مصرف برق کشور با ۷۲ هزار و ۷۰۰ مگاوات سخن گفت 
و روز جاری آبفای تهران در اطلاعیه ای از مصرف بی سابقه پایتخت نشینان خبر 
داد.در این اطلاعیه آمده با مصرف روزانه آب شهر تهران در حدنصابی بی سابقه از 
مرز سه میلیارد و ۸۰۰ میلیون لیتر در شبانه روز عبور کرد که این روند مصرف، 
می تواند تأمین پایدار آب شــرب شــهر تهران را با مخاطره مواجه کند. این در 
حالی اســت که چندی پیش البته مدیر عامل آبفای تهران راهکار جلوگیری از 
جیره بنــدی و قطعی آب را همراهی مردم عنوان کرد و گفته بود: اگر همراهی 
مشترکان از ۴ به ۱۰ درصد افزایش یابد می توانیم بگوییم هیچ مشکلی در تأمین 
آب وجــود ندارد.هفته دوم تیرماه بــود که مصرف آب در تهران از ۵۵ هزار لیتر 
بر ثانیه نیز عبور کرده و رکورد مصرف آب را در سالهای اخیر به خود اختصاص 
دادچرا که در سال های گذشته بیشترین مقدار مصرف ۵۲ هزار لیتر بر ثانیه بوده 
و از این رقم عبور نکرده بود. اما حالا با افزایش بی ســابقه دمای هوا در تهران و 
کشور مصرف آب در پایتخت به ۵۷ هزار لیتر در ثانیه رسیده است و رکورد بی 
سابقه ای را به ثبت رسانده است.براساس آخرین آمار اعلام شده از مخازن سدهای 
پنج گانه استان تهران تا ۳۱ تیرماه حجم مخازن این سدها ۳۱ میلیون مترمکعب 
کاهش یافته اســت و سدهای پنج گانه استان تهران ۵۴۷ میلیون مترمکعب آب 
دارد که نسبت به ســال قبل که عددی معادل ۵۷۸ میلیون مترمکعب بود ۳۱ 
میلیون مترمکعب کاهش را نشــان می دهد.شــاید برای همین است که آبفای 
تهران از پایتخت نشــینان درخواست کرده با مدیریت مصرف آب و انجام برخی 
اقدامات ساده مانند رفع نشتی احتمالی کولرهای آبی، پرهیز از شست وشوهای 
غیرضروری، بررسی های فنی اتصالات و لوله های آب ساختمان و… از هدررفت 
آب پیش گیری کنند.اما سوال اینجاست که در صورت عدم رعایت چنین نکاتی 

باید منتظر قطعی و جیره بندی آب تهران باشیم.

بیت کوین تسلیم شد
بیت کوین در آستانه نشســت فدرال رزرو به زیر ۲۹ هزار دلار تسلیم شد.به 
گزارش ایســنا به نقل از اکونومیک، ارزهای دیجیتال پیشــرو جهان، بیت کوین 
)BTC( و اتــر )ETH(، چنــد روز قبل از اینکه فــدرال رزرو آخرین تصمیم 
سیاســت پولی خود را صادر کند، بیش از سه و دو درصد سقوط کردند.علاوه بر 
تصمیم بانک مرکزی، پس از انتشار آخرین داده های اس اند پی گلوبال در مورد 
خدمات و فعالیت های تجاری تولید، ارزهای دیجیتال افت خود را تقویت کردند. 
همچنین راه اندازی جهانی ارز دیجیتال جدید که توسط سام آلتمن، مدیر عامل 
OpenAI ایجاد شــده، فشار نزولی بر این بخش وارد کرده است.مجموع ارزش 
بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۱.۱۷ تریلیون دلار برآورد می شود که 
این رقم نسبت به روز قبل  ۱.۶۶ درصد کمتر شده است. در حال حاضر ۴۸.۳۵ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۱۷ 
درصد کاهش داشته است.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۳۴.۴۷ میلیارد دلار اســت که ۴۱.۷۵ درصد افزایش داشته است. حجم کل در 
امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۲.۵۴میلیارد دلار اســت که ۷.۳۸ درصد 
از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های پایدار 
اکنون ۳۱.۱۴میلیارد دلار اســت که ۹۰.۳۴ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 

ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

بازار انرژی

تلنگر 

ارز دیجیتال 

هفته آینده گرم ترین روز های سال را سپری 
می کنیم که به تبع آن مصرف برق هم افزایشی 
می شود بنابر این باید پرسید وزارت نیرو برای 
این روزها چه تدابیری را در نظر گرفته اســت.
به گزارش خبرنگار مهــر، پیش بینی های هوا 
شناســی حاکی از آن است که هفته آینده قرار 
است گرم ترین هفته سال را تجربه کنیم که به 

تبع آن مصرف برق افزایش پیدا می کند.
 شــاید برای همین اســت که روز گذشته 
مصطفی رجبی مشــهدی، سخنگوی صنعت 
برق نسبت به این مساله هشــدار داد و گفت: 
بر اساس اعلام گزارش های مرکز ملی راهبری 
شبکه برق کشــور، میزان تقاضای مصرف برق 
به نصاب جدید ۷۲ هزار و ۷۰۰ مگاوات رسید.

به گفته رجبی مشــهدی در مدت مشابه سال 
گذشته ۶۹ هزار و ۵۰۰ مگاوات بوده است، که 
افزایش ۳۲۰۰ مگاواتی در تقاضای مصرف برق 
کشور عدد بسیار بزرگی است و معادل مصارف 
برق سه استان کرمانشاه، ایلام و کردستان است. 
تقاضای مصرف برق نسبت به سال گذشته رشد 

۴.۶ درصدی را نشان می دهد.
درخواست سخنگوی صنعت برق از مردم

آنطور که هواشناسی پیش بینی کرده قرار 
است استان های جنوبی با دمای بالای ۵۰ درجه 
گرم ترین روزهای خود را سپری کنند و پایتخت 
نشــینان نیز دمای بــالای ۴۰ درجه را تجربه 
خواهنــد کرد. دمای هوا در مراکز اســتان های 
شمالی کشور نیز به مرز ۴۰ درجه خواهد رسید. 
رجبی مشــهدی هم با تاکید بر این موضوع در 
این راســتا گفته بود: از مردم درخواست کرد با 
توجه به اینکه پیش بینی شــده است دو هفته 
آتــی، هفته های گرمی هســتند و افزایش دما 
منجر بــه افزایش مصرف برق می شــود، برای 

پایدار ماندن شبکه برق و این که امکان تأمین 
برق همه مشترکان فراهم شود، با کاهش مصرف 
برق خود به صنعت برق کمک کنند.البته میزان 
مشــارکت مردم برای پایداری شبکه برق قابل 
اغماض نیســت چرا که آنطــور که مدیرعامل 
شرکت مدیریت شــبکه برق ایران گفته است. 
میزان مشارکت مردم در طرح مدیریت مصرف 
برق به طور متوســط از کل مشترکان خانگی 
حدود ۳۵ درصد در این طرح مشــمول پاداش 
مدیریت مصرف شــدند، هر کدام از مشترکان 
خانگی به طور متوسط ۲۱.۵ درصد مصرف خود 
را نسبت به دوره مشــابه سال گذشته کاهش 
دادند و اســتان های آذربایجان شــرقی، غرب 
استان مازندران و اســتان هرمزگان بیشترین 

کاهش مصرف را داشته اند.
در حالی که هنوز گرم ترین روزهای سال را 
سپری نکرده ایم برخی از کارشناسان آب و هوا 
از خطرات ناشــی از گرما زدگی سخن به میان 
آورده اند به گفته محمدعلی وثوقی، کارشناس 
مسائل اقلیمی، بر اساس گزارش یکی از مراکز 
درمانی کشــور، مراجعه به مراکز درمانی در اثر 
گرمازدگی طی هفته های گذشته در کشور ۳۰ 
درصد افزایش پیدا کرده در حالیکه هنوز به اوج 

گرمای هوا نرسیده ایم.
 با توجه به این پیش بینی به نظر می رســد 
شــاهد افزایش مصرف انرژی در دو هفته آتی 
باشــیم.حالا باید دید با افزایش دمای پیش رو 
و طبع آن افزایــش مصرف برق آیا قطعی برق 
پیش رو خواهیم داشــت و آنکه مــردم برای 
پایداری شبکه برق همانند سال های گذشته به 
یاری وزارت نیرو آمده و مصرف خود را کاهش 
می دهند یا آنکه وزارت نیرو بدون پشتوانه مردم 

برای پایداری شبکه برق فکری کند.

ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی اظهار داشت: 
طبیعتا موسســه خیریه بــه مثابه یــک نهادی که 
اقدامات خیریه انجام می دهد معاف از مالیات است اما 
این موسسه خیریه اگر بخواهد فعالیت های اقتصادی 

هم انجام دهد مشمول قوانین مالیاتی خواهند شد.
مهدی موحدی بک نظــر در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی درباره ادعاهایی مبنی بر اعمال مالیات های 
جدید و تعریف پایه های مالیاتی جدید اظهار داشت: 
به هیچ وجــه پایــه مالیاتی جدیدی را نســبت به 
سال های گذشــته اضافه نکرده ایم و این گونه نبوده 
مالیاتی در سال های گذشته نباشد و برای اولین بار از 

امسال به اجرا رسیده باشد.
وی با بیان اینکه ردیف مالیاتی جدیدی نبوده که 
در سال های گذشــته مابه ازای آن را نداشته باشیم، 
گفت: این موضوع را که ردیف درآمدهای مالیات های 
جدیدی به نظام مالیاتی اضافه شــده باشد را تکذیب 

می کنم.
ســخنگوی ســازمان امــور مالیاتی ادامــه داد: 

درباره افزایش درآمدهــای مالیاتی چیزی که اتفاق 
افتاده این اســت که شفافیت و اســتناد به داده های 
سیســتمی و داده هــا و آمارهایی که مورد تمســک 
ســازمان امــور مالیاتی قــرار می گیــرد، افزایش و 
 ارتقا پیدا کرده  اســت و این میزان شــفافیت بیشتر 
شده و کســانی که تا به امروز اصلا مالیات پرداخت 
نمی کردند یا مالیات به حقه را نپرداختند، را مشمول 
مالیات کردیم و این افزایــش درآمدهای مالیاتی به 

معنای اضافه کردن پایه جدید مالیاتی نیست.
موحــدی بک نظر تاکید کــرد: نه تنهــا افزایش 
پایه هــای مالیاتــی نداشــتیم بلکه به این ســمت 
حرکت کردیم که فشــار مالیاتی را بر روی برخی از 
فعالیت های کســب و کار کاهــش دهیم به طوریکه 
برای بررســی عملکرد مالیاتی اشخاص حقوقی سال 
۱۴۰۱ به جای نــرخ مالیاتی ۲۵ درصد موضوع ماده 
۱۰۵ قانون مالیات های مســتقیم این عدد را به ۱۸ 
درصد رســاندیم و ۷ درصد کاهش در نرخ مالیاتی را 

اعمال کردیم.

فولادســازان بزرگ کشــور در طومــاری خطاب 
بــه دولت و مجلس درباره پیامدهــای منفی افزایش 
دو برابــری قیمت گاز صنعت فــولاد از جمله توقف 
سرمایه گذاری ها در این صنعت و تحمیل خسارت ۲۵ 

همتی هشدار دادند.
به گزارش خبرنگار مهر، فولادســازان کشــور در 
نامه هــای جداگانــه خطاب به محمــد مخبر معاون 
اول رئیــس جمهور، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شــورای اســلامی، وزرای صمت و اقتصاد و رؤسای 
کمیســیون های اقتصادی و صنایــع و معادن مجلس 
خواســتار بازنگری در مصوبه افزایش دو برابری نرخ 
گاز صنعت فولاد به دلیل پیامدهای ســو آن شــدند 
و اســتدلال کردند که این مســاله باعث وارد آمدن 
خسارت حدود ۲۵ هزار میلیارد تومانی به کارخانجات 

فولادی می شود.
در این نامه آمده است: نظر به مصوبه اخیر هیئت 
وزیــران در خصــوص افزایش صددرصــدی نرخ گاز 
صنعت فولاد، ضمن جلب نظر حضرتعالی به موارد زیر 

و اعلام خطر جدی نســبت به توقف سرمایه گذاری ها 
در صنعت فولاد، درخواســت بازنگری در این مصوبه 
با مهر و امضای شــرکت های پیوست که بیش از ۸۰ 
درصد فولاد کشور را تولید و بیش از ۶ میلیارد دلار از 
ارز مورد نیاز کشــور را تأمین می نمایند، جهت صدور 
دســتورات لازم به حضورتان ارائه می گردد: در حال 
حاضر میانگین حاشــیه ســود تولیدکنندگان بزرگ 
فولاد در حدود ۱۷ درصد یعنی کمتر از حداقل بهره 
بانکی و یک سوم تورم رسمی کشور است که با فرض 
 اجــرای مصوبه فوق، ســهم گاز در بهای تمام شــده 
تولیــد فــولاد به ویــژه در خصوص آهن اســفنجی 
)مجتمع های احیا فولاد( از حدود ۱۲ درصد به بیش از 
۲۵ درصد خواهد رسید که به معنی رسیدن میانگین 
بــازده مورد انتظار ســرمایه گذاران در این صنعت به 
حدود نقطه ســر به ســر و در برخی کارخانجات به 
منطقه زیان می باشد و فقط تعداد انگشت شماری از 
کارخانجات با حاشیه سود کمتر از ۱۰ درصد فعالیت 

خواهند کرد! 

موسسات خیریه با فعالیت های اقتصادی
 باید مالیات بپردازند

هشدار فولادسازان 
نسبت به توقف سرمایه گذاری  ها

هفت ماه از توقف انتشار آمار مسکن گذشت

سال های دور از خانه
باید با چشــمان بسته در بازار مســکن ایران تردد کنید؛ اگر قصدی برای 
خرید ملک دارید. این جا آمار محرمانه اســت.آذرماه سال ۱۴۰۱آخرین آماری 
بود که درباره ی قیمت مسکن از سوی بانک مرکزی منتشر شده است.آخرین 
آماری که درباره ی قیمت مســکن از سوی بانک مرکزی منتشر شد، قیمت و 
میزان معاملات در آذرماه ســال ۱۴۰۱ را دربرداشت و پس از آن فرمان ایست 
صادر شــد. آن روز، متوسط بهای هر متر مربع واحد مسکونی در تهران به ۴۸ 
میلیون تومان می رســید. قیمتی که امروز، بسیار دور از دسترس و غیرواقعی 
می نماید.آن چــه در کوچه و خیابان در جریان اســت اما از دید کمتر کســی 
پنهان مانده. دولتی که وظیفه ی شفاف سازی وضعیت اقتصادی را داراست، در 
کوچک ترین و بزرگ ترین امور اقتصادی مداخله می کند، اما ابزار شــفافیت را 
چون گنجی گران بها در پستوها پنهان می سازد.شعارهای بزرگ سیاستمداران 
چاله های بزرگی پیش پای ملت ها می کند. هر چه شعار بزرگتر، چاله عمیق تر. 
حکایت طرحی که به قاتل اهلی اقتصاد ایران بدل شد، نیز چیزی جز این نبود 
و نیســت. مســکنی که با صفت مهر آمد اما نامهربانی اش با اقتصاد ایران حالا 
دیگر امری اثبات شده است .سال ۱۳۸۶ بود. قیمت هر متر واحد مسکونی در 
تهران برای اولین بار میلیونی شده بود اما صدای وعده های مردی که شعارش 
عدالت و مهرورزی بود، از همیشــه بلندتر به گوش می رسید. وعده ی خانه دار 
کردن همه ی مردم را پشــت تریبون ها می داد. ایــن چنین بود که بزرگترین 
دخالت دولتی تاریخ در خصوصی ترین حوزه ی اقتصاد، یعنی حوزه ی ساخت و 
سازمســکن، اتفاق افتاد و دولت طرحی را کلید زد که به مســکن مهر موسوم 
شــد.گزارش های آماری ارائه شــده از ســوی بانک مرکزی نشان می دهد در 
روزهایی کــه احمدی نژاد مدعی بود جمعی اندک در اســتخر فرمان افزایش 
قیمت مســکن را صادر کرده اند، نرخ مالکیت در محــدوده ۶۶ درصد بود.این 
چنین بود که ساخت ۲ میلیون و ۲۰۴ هزار و ۱۳۰ واحد در قالب مسکن مهر 
در دولت نهم کلید خورد و هنوز در جای جای کشور تکمیل این واحدها ادامه 
دارد.میراث احمدی نژاد در بیابان های اطراف تهران و ســایر شــهرهای بزرگ 
هنوز قابل مشــاهده است. ساختمان هایی که از کوه ها و تپه ها بالا رفته اند و در 
بیابان ها روییده اند.دولت ســیزدهم در حالی کار خود را در پاستور آغاز کرد که 
بسیاری وعده ی ساخت سالانه یک میلیون مسکن را از زبان رییس آن شنیده 
بودند. ابراهیم رییسی، تنها قول ساخت یک میلیون واحد مسکونی در هر سال 
را نداد. او تاکید داشــت که می تواند در چهار سال دو میلیون شغل ایجاد کند، 
تورم را پایین بیاورد و بدون گره زدن سفره ی مردم به تحریم ها اقتصاد را اداره 
کند. حالا اما با گذشت دو سال از فعالیت دولت سیزدهم، هنوز وعده هایش در 
حوزه ی مســکن، حداقل عملی نشده و شاید بتوان این را شانس بزرگ اقتصاد 
ایران دانست.درست در روزهایی که مطبوعات ایران پر بود از وعده های محمود 
احمدی نژاد برای راه اندازی مسکن مهر و خانه دار کردن مردم ایران، سن انتظار 
برای خانه دار شدن چیزی در محدوده ی ۱۷ سال بود.همزمان با کلید خوردن 
این پروژه، در شرایطی که دولت وقت وعده می داد هر متر مسکن مهر با قیمت 
در حدود ســیصد هزار تومان ساخته شود، امید برای خانه دار شدن قد کشید 
به طوری که طبق آمارهای اعلامی در سال ۱۳۹۴ این دوره زمانی به ۳۱ سال 
رسیده بود. حالا مجتبی یوسفی، عضو هیات رییسه مجلس می گوید: »اگر یک 
حقوق بگیر تمام درآمد خود را پس انداز کند می تواند پس از ۴۰ ســال خانه دار 
شود، اما با توجه به اینکه خانواده ها یک سوم درآمد خود را می توانند برای خرید 
مســکن پس انداز کنند، مدت زمان انتظار خرید خانه برای آنها به بیش از ۹۰ 
سال رسیده است.«شاید باور نکنید اما به اندازه ی کل پولی که در تاریخ ایران 
چاپ شده بود، خرج مسکن مهر کردند. این را علی طیب نیا وزیر امور اقتصادی 
و دارایی دولت یازدهم گفته اســت.او که یکی از منتقدان جدی سیاست های 
احمدی نژاد در بخش توزیع یارانه و همچنین مسکن مهر است، تاکید کرده بود: 
»تقریبا به اندازه ی تمام پولی که در طول تاریخ کشور چاپ شده برای مسکن 
مهر چاپ شــد که طبیعتا آثار منفی این امر در اقتصاد و تشدید تورم مشهود 
اســت به طوری که چنین امری بی ثباتی در بازار مختلــف و از جمله ارز را به 
وجود آورد.«بنا بر اعلام آخوندی مسکن مهر چیزی در حدود صد هزار میلیارد 
تومان برای ملت ایران هزینه داشت. صد هزار میلیارد تومانی که می شد صرف 
بازسازی بافت های فرسوده شــود و در توانمندسازی ساکنان مناطق فرسوده 
نقشی اساسی ایفا کند. قصه ی مسکن مهر تمام نشده. سیاستگذاران بار دیگر 

دست در سوراخی برده اند که ماری با نیش آتشین در آن حضور دارد. 

میزان تقاضای مصرف برق به رکورد ۷۲ هزار و ۷۰۰ مگاوات رسید

افزایش دما و چالش دوباره مصرف برق 

در مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت ملی صنایع 
مس ایران، مقرر شــد به ازای هر سهم مبلغ ۴۸۰ ریال 
سود نقدی به صاحبان ســهام پرداخت شود. در مجمع 
عمومی عادی سالیانه شرکت ملی مس که با حضور ۷۶ 
درصدی ســهامداران برگزار شد، ۸۰ تومان سود به ازای 
هر ســهم در نظر گرفته شد و مقرر گردید ۴۰ درصد آن 
صرف توسعه و سرمایه گذاری و ۶۰ درصد باقی مانده )۴۸ 
تومان به ازای هر سهم( به صورت نقدی بین سهامداران 
شرکت تقسیم شود. براساس این گزارش، دستور جلسه 
این مجمع شــامل استماع گزارش عملکرد هیات مدیره 
برای سال مالی منتهی به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹، استماع گزارش 
حســابرس و بازرس قانونی شرکت در مورد حساب ها و 
عملکرد سال مالی منتهی به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹، تصمیم گیری 
درخصوص تقسیم سود، انتخاب حسابرس و بازرس قانونی 
اصلی و علی البدل برای سال مالی ۱۴۰۲ ، تعیین روزنامه 
کثیرالانتشار برای سال مالی ۱۴۰۲ ، سایر مواردی بود که 
مطرح و مورد بررسی قرار گرفت. در این مجمع، با تصویب 
سهامداران روزنامه کثیرالانتشار »دنیای اقتصاد« و روزنامه 
»جهان صنعت« برای درج آگهی های شرکت ملی صنایع 
مس ایران در ســال ۱۴۰۲ انتخاب شــدند.  همچنین 
موسسه حسابرســی و خدمات مالی »ایران مشهود« به 
سمت حســابرس مستقل و بازرس قانونی اصلی شرکت 
و موسسه حسابرسی »دش و همکاران« به عنوان بازرس 
علی البدل تعیین شدند. گفتنی است پس از پایان جلسه 
مجمع عمومی عادی ســالیانه، مجمع فوق العاده مس با 
دستور جلسه تطابق اساسنامه شرکت با نمونه اساسنامه 

سازمان بورس برگزار شد.
تولید 300 هزار تن کاتد 

به رغم کاهش بیش از 16 هزار تنی 
مصرف قراضه مس در سال 1401 

مدیرعامل مس در مجمع عمومی عادی این شرکت 
که با حضور اکثریت ســهامداران در تالار وزارت کشــور 
برگزار شد از کسب رتبه پنجم ذخایر جهانی مس تنها با 
اکتشاف ۷ درصد مساحت کشور خبر داد و گفت: با توسعه 

اکتشافات رســیدن به رتبه دوم و سوم جهانی نیز برای 
ایران متصور است.  دکتر علی رستمی در این مجمع که با 
دستور کار استماع گزارش عملکرد هیأت مدیره و گزارش 
حسابرس و بازرس قانونی شرکت برای سال مالی منتهی 
به ۲۹ اسفند ماه ۱۴۰۱، تصمیم گیری درخصوص تقسیم 
ســود و... برپا شد، افزود: ۱۳۰ هزار متر اکتشاف در سال 
۱۴۰۰ انجام شده بود که در سال ۱۴۰۱ به بیش از ۲۰۰ 
هزار متر رســید و در سال ۱۴۰۲ به بیش از سیصد هزار 
متر خواهد رسید.  وی  همچنین از ثبت بالاترین رکورد 
میزان عملیات اکتشاف سطحی )زمین شناسی، ژئوشیمی 
و ژئوفیزیک( در ســال ۱۴۰۱ به وسعت یکصد و ده هزار 
هکتار )۱۱۰۰ کیلومتر مربــع( و رکورد بالاترین میزان 
حفاری روزانه با ثبت متراژ ۱۱۴۸ متر حفاری اکتشافی 
خبر داد. دکتر رستمی با اشاره به انجام اکتشافات موفق 
با حفر عمیق ترین گمانه  اکتشــافی به عمق ۱۵۷۵ متر 
برای اولین بار در اکتشــافات مس در سایت معدن مس 
سرچشمه، ادامه داد: نخستین آزمایشگاه مرجع معدن و 
صنایع معدنی منطقه شمال غرب نیز با همکاری دانشگاه 
تبریز با سرمایه گذاری ۳۰۰ میلیارد تومان در سال ۱۴۰۱ 
افتتاح شــد. وی ذخایر مس ایــران را ۱۹،۲ میلیارد تن 
برشــمرد و گفت: این ذخایر در سال ۱۷/۲ میلیارد تن 
بود که در سال ۱۴۰۱ شاهد رشد دو میلیارد تنی ذخایر 
کشف شده شرکت شــد. این ذخایر با برداشت فعلی، تا 
بیش از ۲۰۰ سال آینده پاسخگوی تولیدات شرکت ملی 
صنایع مس ایران خواهد بود.  مدیرعامل شــرکت مس 
به ثبت رکورد بی ســابقه در تولید همه محصولات اشاره 
کرد و از تولید ۱،۲۳۴،۸۷۷ تن کنسانتره مس، ۳۰۰،۰۱۰ 
تن کاتد مس، ۹،۶۱۰ تن کنســانتره مولیبدن، ۹۶۹ تن 
کنسانتره فلزات گرانبها،  ۲۰۰،۳۳۲ متر حفاری اکتشافی، 
برداشت ۵۴،۵۰۰ هزار تن ســنگ سولفور و ۲۲۵،۷۹۴ 
میلیون تن اســتخراج ماده معدنی برای نخستین بار در 
تاریخ شرکت مس در سال ۱۴۰۱ خبر داد.  دکتر رستمی 
تأکید کرد: تولید کاتد برای نخستین بار در تاریخ صنعت 
مس در حالی از کانــال ۲۰۰  هزار تن وارد کانال تولید 
۳۰۰ هزار تن شد که بیش از ۱۶۵۰۰ تن کاهش مصرف 
قراضه مس در ســال ۱۴۰۱ داشتیم. مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع مس ایران اظهار داشــت: در فروش نیز علی 
رغم کاهش ۱۱۰۰ دلاری  LME نســبت به برنامه ۲۳ 
درصد و نســبت به سال قبل ۹ درصد افزایش داشتیم و 
با مدیریت مناسب فروش نگذاشتیم دچار کاهش شویم. 
وی گفت: با مدیریت هزینه های اداری و عمومی شرکت 
و کاهش هزینه ها، سود عملیاتی شرکت در سال گذشته، 
به ۵۰ هزار میلیارد تومان رسید.  مدیرعامل شرکت ملی 

مس ادامه داد: در بودجه سال جاری برای تأمین طرح های 
توســعه ای ۵۲ همت از منابع داخلی شرکت و ۶۱ همت 
از طریق فاینانس، وام و بازار سرمایه در نظر گرفته شده 
است. دکتر رستمی اظهار داشت: سرمایه گذاری لازم برای 
اجرای طرح های توسعه تا سال ۱۴۰۶ بالغ بر ۱۵ میلیارد 
یورو برآورد شده است. وی منابع تأمین مالی پروژه های 
توسعه را از منابع داخلی شرکت ۵ میلیارد دلار، صندوق 
توسعه ملی دو میلیارد دلار، بازار پول و سرمایه دو میلیارد 
دلار و فاینانــس از چین به میزان ۶ میلیارد عنوان کرد.  
مدیرعامل شرکت مس، هشت پروژه تغلیظ، چهار پروژه 
ذوب و پالایشــگاه و پنج پروژه جانبی را از اهم طرح های 
اصلی توسعه شرکت ملی صنایع مس ایران دانست. وی 
به هوشمندسازی و تولید سبز با راندمان بالا اشاره کرد و 
ادامه داد: هوشمندســازی در یک بسته کامل به صورت 
یکپارچه هدف گذاری شــده است تا تولید کاتد به روش 
سبز و با راندمان بالا همراه شود. دکتر رستمی به پروژه های 
افتتاح شده در سال ۱۴۰۱پرداخت و گفت: کارخانه هیپ 
لیچینگ مجتمع مس سونگون با هدف تولید ۳۰۰۰ تن 
مس کاتدی در سال راه اندازی شد که برای ۱۶۰ نفر به 
طور مستقیم و ۴۸۰ نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی 
به همراه داشــته اســت. وی از راه اندازی خط انتقال آب 
حاجیلرچای به طول ۴۸ کیلومتر معدن مس ســونگون 
و با هدف تامین آب خام مجتمع خبر داد. دکتر رستمی 
به راه اندازی پروژه احداث خط ریل خاتون آباد پرداخت و 
هدف از آن را اتصال کارخانه ذوب خاتون آباد به شــبکه  
سراسری ریلی کشور دانست. مدیرعامل شرکت مس با 
اشاره به بهره برداری از کارخانه تغلیظ فلوتاسیون سرباره 
سرچشمه در ســال ۱۴۰۱، یکی از مهم ترین اهداف آن 
را تولید ســالانه ۷۰ هزار تن کنسانتره مس با عیار ۲۴ 
درصد برشمرد. وی درخصوص انتقال خط دوم آب خلیج 
فارس گفت: احداث خط دوم انتقال آب خلیج فارس آغاز 
شــده و همچنین تولید ۱۰۰۰ مگاوات برق تجدیدپذیر 
برنامه ریزی شده که اولین پروژه به پیمانکار واگذار شده و 
پروژه شروع شده است.  دکتر رستمی تصریح کرد: نهضت 
پیشــرفت و تحول صنعت مس ایران در سال گذشته با 
هدف افزایش تولید، درآمد و اشــتغال زایی تعریف شد و 
امیدواریم بتوانیم با حمایت دولت و سهامداران محترم این 
برنامــه را محقق کنیم و صادرات را به ۱۰ میلیارد دلار و 
سود خالص را به بیش از ۵ میلیارد دلار افزایش دهیم. وی 
تامین ماشین آلات معدنی را مسئله بسیار مهمی دانست 
که جهت اجرای طرح های توســعه ای برای دسترسی به 
تولید یک میلیون تن کاتد در دســتور کار شرکت قرار 
گرفته است.  وی همچنین تاسیس شرکت تامین سرمایه 
کیمیا در ســال گذشته را یکی دیگر از اقدامات برجسته 
شرکت ملی مس در سال گذشته عنوان کرد که با نماد 
»تکیمیا« در روز چهارشــنبه ۱۱ تیر ماه سال جاری بر 

روی تابلوی فرابورس درج شد.

در مجمع عمومی عادی سالیانه فملی تصویب شد

پرداخت سود 480 ریالی فملی به ازای هر سهم
دکتر رستمی: تولید 300 هزار تن کاتد به رغم کاهش بیش از 16 هزار تنی مصرف قراضه مس در سال 1401


